
List k Druhé neděli adventní
v y c h á z í  1 . 1 2 . 2 0 2 0

                                                      Farního sboru 
Českobratrské církve evangelické v Chrástu                                    

A I oddělí jedny od druhých, jako pastýř odděluje ovce od
kozlů, ovce postaví po pravici a kozly po levici.

(Mt 25,32-33)                                          

Milí  přátelé  –  četli  jsme s naší  babičkou  zamyšlení  na
text  z Matouše  25/31-46,  který  byl  tématem  kázání  i
v našem sboru.  Kazatel  mj.  vysvětloval  verš o ovcích a
kozlech.  To  slovo  ve  mně  nějak  uvízlo.  V řeckém
prostředí  byl  kozel  symbolem ďábla.  Kozlovy rohy míří
každý někam jinam a tím symbolizují rozdělení. Diabolos
znamená ten,  který  rozděluje.  Jako hudebníkovi  se  mi
okamžitě vybavil termín „diabolus in musica“. Už dlouho
vím,  že  jde  o  vztah  tónů,  které  ohraničují  oktávu,  a
tónem, který je přesně uprostřed oktávy. Ale ty „kozlovy
rohy“ mi to zásadně zvýraznily – od „fis“ jedním směrem
k hornímu „c“ a druhým směrem úplně stejně daleko ke
spodnímu „c“. Tón „fis“ také rozděluje. Zazpívat „c – fis“
(lhostejno, zda nahoru či dolů) je velmi těžké. A zahrajte
si ty tóny naráz, nejspíš vám přeběhne po zádech mráz.
Zvětšená  kvarta  (zmenšená  kvinta)  vždycky  přináší  do
muziky  obrovské  napětí.  Čisté  kvarty  (nebo  kvinty)
můžete v hudbě na sebe vršit a za jistých okolností vás
vzniklý souzvuk může i  mile překvapit  (své o tom vědí
hlavně  hráči  jazzu).  Ďábel  v hudbě  se  ale  bude  stále



opakovat, vždycky to bude ďábel ….  Jako v životě. Často
s ním  hrajeme  hru.  Když  je  k  nám  prostřednictvím
křiklavých  barev  vyslán  varovný  signál,  vezmeme  si
barevné  brýle  a  z ďábla  se  stane  příjemný  společník.
Zmenšenou  kvintu  prošpikujeme  a  dochutíme  na
dominantní septakord a hned zase muzika krásně plyne
….  Pak se ale někoho dotkne Boží slovo tak, že nechce
ďáblovi  poskytovat  ochranu.  A  napíše  do  písničky
zvětšené kvarty hned dvě. Mám na mysli Petra Ebena a
píseň Pán Kristus, Syn Boží věčný. Nevím, jak vy, ale já
zůstávám při zpěvu této písně v úžasu nad tím, jak stará
čeština  v novém  Ebenově  šatě  ožila.  Abych  ale  zůstal
evangelicky  konzistentní  –  na  celou  věc  se  dá  ještě
pohlédnout skrze jiné označení stejného hudebního jevu
– „tritonus“. Tři stejně velké kroky mezi tóny – třeba „c-
d-e-fis“ (ty kroky jsou ty pomlčky). Nezpíváme je často.
V jednom případě o to raději  –  Narodil  se  Kristus  Pán
(pro úplnost – až si  to budete chtít zahrát,  přidejte za
zmíněné  tóny  ještě  „g“;  rytmus  musí  laskavý  čtenář
rozluštit  sám).  Trojka  má  v Písmu  silnou  symboliku.
V souvislosti s tritonem mé myšlenky míří k Boží  trojici.
Tři stejně důležité osoby, nezastupitelná úplnost. Nejspíš
vás ta charakteristika moc neuspokojuje. Kdo z nás se ale
cítí v trojičním učení jako „ryba ve vodě“? Zase to nějak
přečnívá  a  nejde s tím nic  dělat.  Až  jednou ….   Do té
doby nás budou oba póly „c – fis“ provázet v zápase o
životní prozření, pokoru, naději, radost ….        

Jan Esterle







Díky daru střešovického sboru jsme 
mohli zakoupit notebook 
s příslušenstvím. Bude přednostně 
sloužit k připojení k online aktivitám 
sboru a k doučování dětí, které 
nemají potřebné vybavení. 
Děkujeme (nejen střešovickým – 
ale zejména těm, kdo se na 
doučování podílejí:  Matyášovi a Evelíně)!
Je k zapůjčení...

Z přírůstků ve sborové knihovně:
Anthony de Mello: Čirá radost
Anthony de Mello: Hledání Boha
M. Masini:  Úvod do „lectio divina“ (duchovní četby Písma –
pozn. redakce)
Rádi doneseme i těm, kdo si ji sami v knihovně nevezmou!

Oprava modlitebního mostu: čtení na středu 2.12. uvedené v
rozpisu byste v Písmu hledali marně. Správné je: L 21, 34 – 38. 



Osobní slovo na závěr

Letošní rok je pro mě mimořádný zejména z osobních důvodů
a epidemii a vše s ní související ve vnějším světě vnímám jen
jako  mírné  vyvážení  mých  vnitřních  revolucí...  Řadím  se  k
příznivcům online přenosů z našeho sboru, neboť mi umožnily
se  (z  hlediska  hlásání  Slova)  plnohodnotně  účastnit  řady
bohoslužeb a vůbec poprvé i biblických hodin. Jako obohacení
vnímám rovněž rozesílané podklady k modlitebnímu mostu,
které  mi  slouží  jako  podklad  pro  denní  čtení  Bible  a  je  i
vítaným  impulsem  pro  občasnou  společnou  modlitbu  po
telefonu. Když to shrnu, tak v mém případě všechna omezení
a s nimi související změny trochu paradoxně přispěly naopak k
zintenzivnění duchovního života a já jsem za to Pánu Bohu
velmi vděčná. 
Pokoj Vám všem a hodně síly a požehnání zejména těm z Vás,
které doba koronavirová zatížila tíživějšími negativy než mne.
Těším se na setkání!

Martina Tonarová

__________________________________________________
Děkuji všem, kdo přispěli do tohoto listu a budu rád, pokud
se také budete chtít s ostatními podělit o cokoli z toho, čím

ve víře v tomto čase žijete… Těším se na Vaše příspěvky.

Karel Šimr, farář
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